
Referat af afdelingsbestyrelsesmøde for DN Mariagerfjord  
 

Mandag d. 6. maj 2024 kl. 19.00, Fjordbakken 4, 9560 Hadsund Syd. 

 

Deltagere:  Alan Phipps, Claus Degn, Kaj Edlund, Karsten Vestergård, Lasse Gundesen, Mikael Kau, Ole 

Guldberg, Peter Toubøl, Steffen Elmose, Svend Grønkjær Madsen, Søren Kjær Nielsen  

 

Afbud: Kaj Nissen 

 

Dagsorden:  

1 .  Godkendelse af denne dagsorden  

Punkt 4.c Rensesø og 4.d Råstofplan 2024, blev tilføjet 
  

2.  Prioriterede sager til orientering/behandling  

 a)  DN Repræsentantskab- og Grønt Landsmøde, herunder Hedelund sagen (GL) 2024 (MK, KE, deltagere i 

GL)  

 MK refererede præsidentens åbningstale, hvor de ”grønne trepartsforhandlinger” havde en central 
plads. Hvor DN prøver at få koblet CO2-problemstillingen med problemerne med pesticider og 
næringsstofudledninger. Spørgsmålet er om der kommer en løsning, som DN kan stå bag. 

 Herudover var kommunernes rolle i miljøsager på dagsordenen. Dels i relation til Nordic Waste-
sagen, dels i relation til vores egen sag om Hedelund Mælk. Det overvejes for øjeblikket i DNs 
hovedbestyrelse, om hovedbestyrelsen  er villig til at indgive en politianmeldelse. Der var i 
lokalbestyrelsen bred enighed om, at det er relevant at benytte de muligheder retsstaten giver i 
sådanne sager. 

 På repræsentantskabsmødet blev præsidenten genvalgt, og to nye hovedbestyrelsesmedlemmer: Maria 
Mosegård og Christian Prip. 

 MK vurderede, at det nye format med at kombinere repræsentantskabsmødet med et Grønt Landsmøde 
fungerer godt. 

b)   "Fjord Stafetten" 2024 (MK, SE, OG)  

 Hovedformålet er at dokumentere fjordenes tilstand. Mariagerfjord er i søgelyset mandag den 26. 

august 2024. 
Projektet er endnu på ide-stadiet. Der blev drøftet forskellige mulige initiativer, der kunne tages. Der 
blev nedsat en projektgruppe med PT og LG. 
 

3 .  Øvrige sager til behandling  

a)  Organisering af arbejdet i DN Mariagerfjord, herunder udpegning af tovholdere (alle)   

 KN’s oplæg blev gennemgået, og der blev føjet personer ind på de enkelt poster. Den endelige liste 
vedhæftes som bilag. 

b)  Naturens Dag (KE)  

 I år er Naturens Dag den 8. september 2024.Der var enighed om at fortsætte med at deltage i 
arrangementet i Stinesminde. Det blev dog understreget, at der er behov for en bred opbakning med 
hjælp – især ved op- og nedtagning. 

 KV er koordinator. 
c) Aktion/status på naturgenopretningsprojektet ved Maren Møllebæk og forslaget om  

naturgenopretningsprojekt ved Hodalsbækken (SE og KN)  

 SE orienterede om status vedr. Maren Møllebæk. Der har været møde med kommunen, og man har her 
drøftet, om man vil gå ind i projektet, og meldingen herfra er at det vil man. Næste trin er at 



kommunen sender ansøgninger til diverse mulige bidragydere. SE har haft kontakt med lodsejere. Det 
vil han følge op på, hvorefter der holdes et møde med dem mhp konkretisering af projektet. 

 OG vil undersøge hvordan landet ligger med arvepenge. 

d) Opfølgning/Status på MFK´s opfyldelse af Vandrammedirektivet (Kystvandråd skrinlagt?) (MK)  

 Det er tidligere på året besluttet, at Mariagerfjord ikke får noget kystvandråd. MK stillede derfor 
spørgsmål ved, om der er nogen der holder øje med om vandrammedirektivet bliver overholdt. 
OG kunne oplyse, at Kystvandrådet for Limfjorden vil se på Mariagerfjord. OG undersøger nærmere. 

e) Evt. møde med MFK om pleje af de fredede arealer  

 OG anførte, at punktet var tænkt som en bredere opfordring til at de tilbagevendende møder mellem 
DN lokalbestyrelsen og naturforvaltningen genoptages. 

 MK tager kontakt med kommunen mhp at aftale et møde 
f) Aktivitetsplan op til EU parlamentsvalg 24 og KV 25.  

 MK indledte, og konstaterede at der er for kort tid til at arrangere noget op til Europa 
parlamentsvalget. Men gjorde opmærksom på Europafolkemødet i Mariager den 30. maj – 1. juni 
2024. 

 Mht kommunalvalget i 2025 kommer MK med et oplæg til strategi. 
 

 4.  Emner til orientering  

a) Geografiske grupper – Arden, Hadsund, Hobro, Mariager  

 Arden: KV orienterede om, at der til projektet med etablering af en natur- og aktivitetsbase i et 
tidligere skovløberhus har modtaget 4,2 mio.kr fra fonde. Der er nedsat arbejdsgruppe, hvor DN-M 
deltager. 

 I medierne har der været omtalt en potentiel miljøkatastrofe ved Villestup å. MK følger sagen. 
 Hobro: Dorte Palm er trådt ud af lokalgruppen, og ind er kommet Ida Moesner. 
b) Vaskesø.  

Det er planlagt at anlægge en vaskesø ved grusgrav ved Øster Doense. Der er givet tilladelse til at 
bruge op til 100.000 m3 vand. Spørgsmålet er om det vil gå ud over natur og grundvand. Sekretariatet 
i DN har indsendt en midlertidig klage. Sagen undersøges nærmere. 

c) Råstofplan revision 2024 

 SE kommenterede revisionen af planen: planen indeholder mange ukonkrete ord fx :”passe på natur” 
uden at det er uddybet. SE foreslår, at DN-M skal foreslå, at vi tages med på råd ved retablering af 
områderne når grusgravningen er afsluttet. Desuden bør der i højere grad tages højde for 
genanvendelse af råstoffer. Derudover er der tale om nogle udvidelser af udgravninger: Døstrup, 
Nonneholt samt et nyt område ved Holmstrup. SE laver udkast til høringssvar. 

d) Fuglegruppen (Peter)  

 Gruppen har ringmærket 52 ugler i foråret. 
e) Paddegruppen (Peter)  

 Ved Løvebrønden i Mariager er der fundet adskillige frøer og salamandre, der var på vej til at blive 
skyllet ud i fjorden. Det skyldes at kommunen har fjernet nogle riste ved udløbet fra søerne. 
Kommunen har til medierne sagt at de vil komme på plads igen. 

d) Landbrugssager (Kaj N)  

e) Ture - forslag modtages gerne! (Søren) 

  

5.  Kommunikation (de enkelte punkter behandles kun, hvis der er nyt)  

a) Hjemmesiden. (Søren/Peter)  

b) Podio  

c) Facebook  

 

6.  Foreningen og andre  



a) Samråd (Kaj E)  

 Næste samrådsmøde er 15.6.24. På dagsordenen er fredninger. 
b) Grønt Råd (OG)  

 Næste møde 4.6.24 er et temamøde om VE anlæg, hvor EuroWind vil komme med oplæg. 
 5.9.24 er der møde med Teknik og miljø udvalget, hvor miljøtilstanden er på dagsordenen. 
 Desuden har kommunens repræsentant nævnt, et der måske skal ske en ændret organisering af Grønt 

Råd: bredere repræsentation, samt evt. politisk deltagelse. 
 
7. Eventuelt  

 Årsmøde 2024 31.10. i Arden. Evt taler blev foreslået, MK undersøger. 
 
8. Næste Møde 

 Mandag 19.8.24 


